

TÜRKMENISTANYŇ PREZIDENTI BITARAPLYK BINASYNA GÜL GOÝMAK DABARASYNA GATNAŞDY



Şu gün ýurdumyzda Halkara Bitaraplyk günü hem-de Türkmenistanyň hemişelik Bitaraplyk hukuk derejesine eýe bolmagynyň 29 ýyllygy giňden bel- lenildi. Şu gün ýur- dumyzda Halkara Bitaraplyk günü

hem-de Türkmenistanyň hemişe- ýagdaýda Türkmenistanyň Döwlet lik Bitaraplyk hukuk derejesine eýe senasy ýaňlanýar. bolmagynyň 29 ýyllygy giňden bel- lenildi.

Irden hormatly Prezidentimiz Serdar Berdimuhamedow merdana hal- kymyzyň parahatçylyk söýüjilik, Berdimuhamedow parahatçylygyň, hoşniýetlilik, ynsanperwerlik ýörel- ynsanperwerligiň nyşany bolan Bi- geleriniň nyşany bolan Bitaraplyk taraplyk binasyna gül goýmak da- binasyna gül çemenini goýdy. barasyna gatnaşdy.

Bitaraplyk binasynyň öňündäki göreldesine eýerip, beýleki daba- meýdançada Mejlisiň we Halk Mas- ra gatnaşyjylar hem gül desselerini lahatynyň wekilleri, Hökümet ag- goýdular.

Asyrlaryň dowamynda kemala ge- dolandyryş edaralarynyň, Türkme- len milli ruhy-ahlak gymmatlyklary- nistanyň daşary döwletlerdäki, da- myza doly laýyk gelýän ýurdumy- şary döwletleriň we halkara gura- zyň hemişelik Bitaraplygy halkara malaryň ýurdumyzdaky diplomatik giňişlikde parahatçylygyň we dur- wekilhanalarynyň ýolbaşçylary, nukly ösüşiň bähbidine netijeli baş- hormatly ýaşulular, jemgyýetçilik langyçlary ilerletmek üçin giň müm- guramalarynyň, köpçülikleýin ha- kinçilikleri açýar. bar beriş serişdeleriniň wekilleri

Dabara tamamlanandan soňra, Döwlet Baştutanymyz oňa gatnaşy- jylar bilen mähirli hoşlaşdy we bu ýerden ugrady.

Hormatly Prezidentimiziň awtou- Halkara Bitaraplyk günü mynasy- lagy Bitaraplyk binasynyň öňündä- betli dabaralar şu gün ýurdumyzyň ki baýramçylyk äheňinde bezelen ähli künjeklerinde giňden ýaýbaň- let Baştutanymyzy uly ruhobelent- lik bilen mübärekleýärler. Dabaraly landyryldy.

THE PRESIDENT OF TURKMENISTAN RECEIVED THE EXECUTIVE DIRECTOR OF THE COUNTER-TERRORISM COMMITTEE EXECUTIVE DIRECTORATE OF THE UN SECURITY COUNCIL

On December 10, 2024, the President of Turkmenistan Serdar Berdimuhamedov received the Executive Director of the Counter-Terrorism Committee Executive Directorate of the UN Security Council Natalia Gherman.



Expressing gratitude for the time devoted to the meeting, the representative of the largest international organization congratulated the Head of State on the International Day of Neutrality, addressing wishes of happiness, prosperity and new successes on the chosen path of sovereign development to all Turkmen citizens. Natalia Gherman also expressed gratitude for the award presented to her - a medal on the occasion of the 300th anniversary of the birth of the great Turkmen poet and thinker of the East Makhtumkuli Fragi.

Taking this opportunity, the guest conveyed warm words of greeting to the National Leader of the Turkmen people Gurbanguly Berdimuhamedov.

As noted, the concept and principles of neutrality, successfully promoted under the leadership of Hero-Arkadag Gurbanguly Burdimuhamedov, have proven themselves to be a fundamental element of both the domestic and foreign policies of Turkmenistan, a state that today plays an important role in ensuring stability, security and prosperity in the Central Asian region.

Having thanked for the kind words, President Serdar Berdimuhamedov addressed his best wishes in return to UN Secretary-General Antonio Guterres, expressing confidence that Natalia Gherman's current visit will be an important factor in strengthening Turkmeni-

stan's cooperation with the United Nations.

As emphasized, the development of a multifaceted partnership with the UN is one of the key vectors of our country's foreign policy. Turkmenistan, having the status of permanent neutrality, officially recognized in the framework of two Resolutions of the United Nations General Assembly, plays an important role in international politics, consistently upholding the principles of peace, security and independence.

Continuing his speech, President Serdar Berdimuhamedov emphasized the special importance attached to the development of relations with the Counter-Terrorism Committee Executive Directorate of the UN Security Council.

As noted during the conversation, Turkmenistan, based on its commitment to the principles of sustainable peace and international security, is actively involved in efforts aimed at countering the threats of terrorism at the global level.

Expressing confidence that effective interaction with this UN body is key to developing comprehensive and timely measures to strengthen international security, the Head of State emphasized that Turkmenistan will continue to support initiatives aimed at increasing the level of cooperation, exchange of information and experience in the field of combating terrorism, as well as strengthening legal and institutional mechanisms for the protection of peace and stability.

Thanking for the established productive partnership between Turkmenistan and the UN, which has been constructively developing over many years, Natalia Gherman emphasized the readiness to continue to make joint efforts to ensure lasting peace on the planet.

At the end of the meeting, President Serdar Berdimuhamedov wished Natalya Gherman good health, well-being and success in her new mission.

ПРЕЗИДЕНТ ТУРКМЕНИСТАНА ПОЗДРАВИЛ ПРЕЗИДЕНТА РЕСПУБЛИКИ КАЗАХСТАН

Президент Сердар Бердымухамедов направил сердечные поздравления Президенту Республики Казахстан Касым-Жомарту Токаеву и братскому народу страны по случаю Дня независимости Республики Казахстан.

Подчеркнув, что Туркменистан придает большое значение развитию сотрудничества с Республикой Казахстан, которое в настоящее время успешно укрепляется по всем направлениям, глава государства отметил особую значимость недавнего официального визита Президента Республики Казахстан в нашу страну. Президент Сердар Бердымухамедов выразил твердое убеждение, что переговоры, проведенные в Ашхабаде, и достигнутые в ходе них договоренности внесут весомый вклад в дальнейшее развитие отношений между нашими государствами.

Пользуясь этой приятной возможностью, Президент Туркменистана пожелал Президенту Касым-Жомарту Токаеву крепкого здоровья, благополучия и счастья, а братскому народу Республики Казахстан – мира, дальнейшего прогресса и процветания.

ПРЕЗИДЕНТ ТУРКМЕНИСТАНА ПОЗДРАВИЛ КОРОЛЯ БАХРЕЙНА

Президент Туркменистана Сердар Бердымухамедов от имени народа и Правительства Туркменистана, а также от себя лично направил сердечные поздравления и наилучшие пожелания Королю Бахрейна Хамаду бин Иса Аль-Халифе и всему народу страны по случаю Национального дня Королевства Бахрейн.

Туркменистан по традиции привержен

взаимовыгодным отношениям с Королевством Бахрейн, отметил глава государства в своём послании и выразил уверенность, что плодотворное сотрудничество будет и впредь успешно развиваться и укрепляться во имя благополучия и прогресса наших братских народов.

Пользуясь этой возможностью, Президент Сердар Бердымухамедов выразил Королю Бахрейна Хамаду бин Иса Аль-Халифе искренние пожелания крепкого здоровья, благополучия и счастья, а дружественному народу Королевства Бахрейн – мира, развития и процветания.

ПРЕЗИДЕНТ ТУРКМЕНИСТАНА ПОЗДРАВИЛ ЭМИРА ГОСУДАРСТВА КАТАР

Президент Туркменистана Сердар Бердымухамедов от имени народа и Правительства Туркменистана, а также от себя лично направил сердечные поздравления и наилучшие пожелания Эмиру Государства Катар Шейху Тамиму бин Хамад Аль Тани и всему народу страны по случаю Национального дня Государства Катар.

Отношения между Туркменистаном и Государством Катар последовательно укрепляются и обогащаются новым содержанием, отметил в послании Президент Сердар Бердымухамедов, выразив большую заинтересованность в дальнейшем развитии двусторонних отношений и достижении новых рубежей.

Пользуясь этой возможностью, глава государства искренне пожелал Эмиру Государства Катар Шейху Тамиму бин Хамад Аль Тани крепкого здоровья, благополучия и успехов в благородной деятельности, а дружественному народу Катара – мира, развития и процветания!



ПРЕЗИДЕНТ ТУРКМЕНИСТАНА ПРИНЯЛ РУКОВОДИТЕЛЯ ГРУППЫ ПРОЕКТНО-СТРОИТЕЛЬНЫХ КОМПАНИЙ «ВОЗРОЖДЕНИЕ»

12 декабря 2024 года Президент Сердар Бердымухамедов принял руководителя Группы проектно-строительных компаний «Возрождение» Игоря Букато.



Выразив признательность за уделённое для встречи время и оказанный радушный приём, И.Букато поздравил Главу государства и весь туркменский народ с 29-й годовщиной постоянного нейтралитета Туркменистана, а также адресовал наилучшие пожелания Национальному Лидеру туркменского народа, Председателю Халк Маслахаты Гурбангулы Бердымухамедову.

Поблагодарив за искренние поздравления по случаю Дня нейтралитета, Президент Сердар Бердымухамедов с удовлетворением отметил продуктивность установившегося сотрудничества с крупнейшей российской компанией.

В ходе встречи было отмечено, что компания «Возрождение» на протяжении многих лет реализует весьма важные проекты в Туркменистане, зарекомендовав себя надёжным и ценным партнёром.

Глава государства отметил, что в Ашхабаде в настоящее время осуществляется крупномасштабная программа по развитию городской инфраструктуры. Программа охватывает широкий спектр инициатив, включая

строительство современных жилых домов, развитие транспортной инфраструктуры и улучшение экологической ситуации.

В рамках данной стратегии также активно расширяется сеть культурных и образовательных учреждений.

Отмечая направленность всех этих усилий на создание города, который сочетает в себе гармонию красоты, инновационности и высокого качества жизни, Президент Туркменистана подчеркнул, что Туркменистан открыт для партнёрства и готов развивать сотрудничество с компаниями, обладающими значительным производственным потенциалом, к которым, безусловно, относится «Возрождение».

Высоко оценив перспективы взаимовыгодного сотрудничества, Президент Сердар Бердымухамедов выразил готовность туркменской стороны рассмотреть конкретные предложения по его дальнейшему развитию.

Поблагодарив за оказываемое доверие и поддержку, Игорь Букато подтвердил заинтересованность возглавляемой им компании в продолжении продуктивного партнёрства и в реализации новых совместных проектов. И.Букато подчеркнул, что «Возрождение» и впредь будет прилагать все усилия для качественного и своевременного выполнения ответственных поручений, внося достойный вклад в экономическое развитие Туркменистана.

THE PRESIDENT OF TURKMENISTAN RECEIVED THE CHAIRMAN OF THE JAPANESE- TURKMEN COMMITTEE ON ECONOMIC COOPERATION

On December 16, 2024, President Serdar Berdimuhamedov received a member of the Board of Directors, Executive Vice President of Itochu Corporation, President of Machinery and Equipment, Chairman of the Japanese-Turkmen Committee on Economic Cooperation Hiroyuki Tsubai.



Expressing gratitude for the time devoted to the meeting, the guest emphasized the high interest of Japanese business circles in working in the Turkmen market, where a favorable investment climate and all the necessary conditions for productive activity have been created. Taking this opportunity, Mr. Hiroyuki Tsubai also expressed his best wishes to the National Leader of the Turkmen people, the Chairman of the Halk Maslahaty of Turkmenistan, who made a great personal contribution to the development of Turkmen-Japanese relations.

Expressing gratitude for the good wishes, President Serdar Berdimuhamedov expressed confidence that the next, 15th meeting of the Turkmen-Japanese Committee on Economic Cooperation, which will be held as part of the guest's current visit, will serve

as an impetus for building up bilateral economic ties.

As noted during the meeting, Turkmenistan attaches particular importance to the comprehensive development of relations with Japan as an important partner in the Asia-Pacific region. Interstate cooperation, which is long-term and strategic in nature, is dynamically expanding and improving on an equal, mutually respectful and trusting basis.

Our countries successfully interact not only bilaterally, but also multilaterally - within the framework of the "Central Asia + Japan" dialogue. Currently, bilateral relations include political and diplomatic, trade and economic, social, cultural and humanitarian and other spheres.

One of the priority areas of partnership between Turkmenistan and Japan is trade and economic ties. Over the years, our country has accumulated positive experience of working with large Japanese companies in the gas and chemical industries. A major role in this belongs to the Turkmen-Japanese Committee on Economic Cooperation.

As is known, next year the World Exhibition - "EXPO-2025" will be held in Japan, the head of state noted. Having emphasized that a special Organizing Committee has been created in our country in order to participate in the work of the global Forum, and the relevant preparations are currently underway, President Serdar Berdimuhamedov, taking the opportunity, wished the World Exhibition a successful outcome.

At the end of the meeting, the President of Turkmenistan and the member of the Board of Directors, Executive Vice President of Itochu Corporation, Chairman of the Japanese-Turkmen Committee on Economic Cooperation exchanged mutual wishes for good health and success.

THE PRESIDENT OF TURKMENISTAN RECEIVED REPRESENTATIVES OF THE US BUSINESS CIRCLES

On December 16, 2024, President Serdar Berdimuhamedov received the Executive Director of the Turkmen-American Business Council



Eric Stewart, President of Strategic Cooperation in Central Asia of John Deere Walldorf GmbH & Co. KG Csaba Lejko and the head of Westport Trading Europe Nikolay Yurchenko, who arrived in our country to participate in the Turkmen-American Business Forum.

Having expressed sincere gratitude to the head of state for the time devoted to them, the busi-

nessmen confirmed the desire of the US business community to further develop fruitful ties with Turkmenistan, which has solid economic potential.

Having warmly welcomed the guests, President Serdar Berdimuhamedov expressed confidence that the Turkmen-American Business Forum will contribute to the intensification and strengthening of investment cooperation between Turkmenistan and the United States of America, and wished the event a success.

Noting that during the visit, the US partners will have the opportunity to exchange views with their Turkmen colleagues on promising areas of cooperation, the head of

state emphasized that the upcoming talks will give a new impetus to building up mutually beneficial bilateral relations.

As was emphasized, for many years, such large companies as Boeing, General Electric, John Deere, Case New Holland, Nicklaus Companies, and Westport Trading Europe Limited have been implementing important projects in Turkmenistan. In this regard, President Serdar Berdimuhamedov noted with satisfaction the significant contribution of the successfully operating Turkmen-American Business Council to the intensification of productive cooperation.

Over the past years, this Council has become an effective tool for es-

ablishing, developing and strengthening contacts between the economic structures of the two states.

During the conversation, the oil and gas industry, electric power industry, renewable energy, transport and communications, agriculture and high technology were identified as the most promising areas of cooperation.

The head of state confirmed Turkmenistan's interest in expanding mutually beneficial cooperation with American companies and its readiness to consider their specific proposals.

At the end of the meeting, President Serdar Berdimuhamedov and representatives of the US business community exchanged best wishes for each other, expressing confidence in the further dynamic development of an effective long-term partnership.



TÜRKMEN HALKYNYŇ MILLI LIDERI, TÜRKMENISTANYŇ HALK MASLAHATYNYŇ BAŞLYGYNYŇ TÜRKI DÖWLETLERIŇ GURAMASYNYŇ AKSAGALLAR GEŇEŞINIŇ BAŞLYGY BILEN DUŞUŞYGY

Şu gün türkmen halkynyň Milli Lideri, Türkmenistanyň Halk Maslahatynyň Başlygy, Hormatly il ýaşulusy Gurbanguly Berdimuhamedow baýramçylyk dabaralaryna gatnaşmak üçin ýurdumyza gelen Türki Döwletleriň Guramasynyň Aksakgallar geňeşiniň başlygy Binali Ýylgyrym bilen duşuşygy dowamynda taryhy asyrlaryň jümüşine uzaýan türkmen-türk gatnaşyklaryny mundan beýläk-de ösdürmegiň meseleleri ara alnyp maslahatlaşyldy.

Gahryman Arkadagymyz myhmany mübärekläp, giňden belenilýän baýramçylyk günlerinde myhmansöýer türkmen topragynda duşuşmaga şatdygyny belledi. Türkiýe Respublikasy Türkmenistanyň BMG tarapyndan iki gezek ykrar edilen hemişelik Bitaraplyk hukuk derejesini halkara giňişlikde yzygiderli goldaýar. Binali Ýylgyrym Türkmenistandaky dabaralara gatnaşmagynyň özi üçin uly hormatdygyny aýdyp, Türkiýe Respublikasynyň Prezidenti Rejep Taýyp Ärdoganyň hormatly Prezidentimiz Serdar Berdimuhamedowa, şeýle hem Gahryman Arkadagymyza iberen mähiri salamyny, iň gowy arzuwlaryny ýetirdi.

Türkmen halkynyň Milli Lideri hoşniýetli sözler üçin minnetdarlyk bildirip,



öz gezeginde, Türkiýäniň Baştutanyna iň gowy arzuwlaryny beýan etdi.

Duşuşygyň dowamynda Türki Döwletleriň Guramasynyň Aksakgallar geňeşiniň Budapeştda geçirilen 16-njy mejlisiniň we onuň çäklerinde bolan duşuşygyň netijeleri ara alnyp maslahatlaşyldy. Gahryman Arkadagymyz türki döwletleriň arasyndaky hyzmatdaşlygy pugtalandyrmaga gönükdirilen mejlisiň ýokary guramaçylyk derejesi üçin myhmana minnetdarlyk bildirdi. Belenlişi ýaly, Türkmenistan bilen Türkiýäni köpasyrlyk dost-doganlyk gatnaşyklary baglanyşdyrýar. Bu bolsa hökümetara derejede hyzmatdaşlygy çuňlaşdyrmak üçin binýat bolup hyzmat edýär. Ýurtlarymyzyň arasyndaky döwletara dialog deňhu-

kuklylyk, özara hormat goýmak, goldaw myhman hökmünde gatnaşmaga çabermek we ynanşmak ýörelgeleri esasynda ösdürilýär.

Türkmenistan goňsy hem doganlyk ýurtlar, hususan-da, türk döwletler bilen köpugurly hyzmatdaşlygy ösdürmäge uly ähmiýet berýär diýip, Gahryman Arkadagymyz aýtdy we doganlyk halklary taryhyň, medeni, ruhy gymmatlyklaryň umumylygyna esaslanýan gatnaşyklaryň baglanyşdyryandygyny belledi.

Duşuşygyň dowamynda Türkmenistan bilen Türki Döwletleriň Guramasynyň arasyndaky gatnaşyklaryň hil taýdan täze derejä çykarylýandygy nygtaldy. Şunuň bilen baglylykda, bu guramanyň düzüm birlikleri, hususan-da, TÜRKSOÝ-nyň çäklerinde amala aşyrylýan bilelikdäki taslamalaryň we maksatnamalaryň gerimini giňeltmek maksadalaýykdyr. Şunda Türkmenistanyň başlangyjy boýunça BMG-niň Baş As-

sambleýasynda biragyzdan kabul edilen «2025-nji ýyl — Halkara parahatçylyk we ynanşmak ýyly» atly Kararnamanyň ähmiýeti hem belennildi.

Gahryman Arkadagymyz Binali Ýylgyrymy Türkmenistanyň hemişelik Bitaraplygynyň 30 ýyllygy mynasybetli geçiriljek halkara çärelere hormatly myhman hökmünde gatnaşmaga çabagyrdy.

Türkmen halkynyň Milli Lideri Türkmenistan bilen Türkiýe Respublikasynyň arasyndaky gatnaşyklary mundan beýläk-de ösdürmäge gönükdirilen başlangyçlary goldamaga taýýardygyny tassyklap, myhmana asyly başlangyçlarynda täze üstünlükleri arzuw etdi.

Soňra bu ýerde Türki Döwletleriň Guramasynyň Aksakgallar geňeşiniň başlygy Binali Ýylgyrym Türkmenistanyň Prezidentiniň Permalaryna laýyklykda, Türkmenistanyň «Hormatly il ýaşulusy» diýen at, şeýle hem «Magtymguly Pyragynyň 300 ýyllygyna» atly ýubileý medaly bilen sylaglanýldy.

Şondan soň, dabara ýurdumyza gelen ýene-de bir hormatly myhmany sylaglamak çäresi bilen dowam etdi. Gahryman Arkadagymyz hormatly Prezidentimiziň Klaus Georg Parhoferi Türkmenistanyň «Arkadag» medaly hem-de «Magtymguly Pyragynyň 300 ýyllygyna» atly ýubileý medaly bilen sylaglaýandygyny aýtdy.

AMBASSADOR OF THE FEDERAL DEMOCRATIC REPUBLIC OF ETHIOPIA PRESENTED HIS CREDENTIALS

On December 9, 2024, upon the instructions of President Serdar Berdimuhamedov, Chairwoman of the Mejlis D. Gulmanova accepted the credentials from the Ambassador Extraordinary and Plenipotentiary of

erShip independent neutral Turkmenistan successfully implements a progressive policy aimed at international integration, economic progress and prosperity.

During the conversation, the diplomat was informed about the main vectors of domestic and foreign policy of Turkmenistan, aimed at developing mutually beneficial partnership with all interested states of the planet, including the countries of the African continent.



of Turkmen-Ethiopian cooperation, the trade and economic sphere and the humanitarian and cultural sphere were identified as priority areas.

The Ambassador was also familiarized with the structure and activities of the Mejlis, its role in the legislative support of democratic reforms initiated by the head of state.

At the end of the meeting, the diplomat assured that, representing Ethiopia in neutral Turkmenistan, whose constructive peace-loving policy has gained wide international recognition and support, he will fully contribute to strengthening the constructive interstate dialogue.

During the exchange of views on the possibilities of Turkmen-Ethiopian cooperation, the trade and economic sphere and the humanitarian and cultural sphere were identified as priority areas.

The Ambassador was also familiarized with the structure and activities of the Mejlis, its role in the legislative support of democratic reforms initiated by the head of state.

At the end of the meeting, the diplomat assured that, representing Ethiopia in neutral Turkmenistan, whose constructive peace-loving policy has gained wide international recognition and support, he will fully contribute to strengthening the constructive interstate dialogue.

В ТУРКМЕНИСТАНЕ АККРЕДИТОВАН ЧРЕЗВЫЧАЙНЫЙ И ПОЛНОМОЧНЫЙ ПОСОЛ ЭСТОНСКОЙ РЕСПУБЛИКИ

9 декабря 2024 года по поручению Президента Сердара Бердымухамедова Председатель Межлиса Д.Гулманова приняла верительные грамоты от Чрезвычайного и Полномочного Посла Эстонской Республики в Туркменистане Яапа Ора.



От имени главы государства руководитель национального парламента поздравила гостя с назначением на высокий дипломатический пост, пожелав успехов в деле укрепления уз дружбы двух народов и активизации сотрудничества между Туркменистаном и Эстонией.

Поблагодарив за добрые напутствия, Посол передал от имени руководства Эстонской Республики тёплые слова приветствия и наилучшие пожелания Президенту Сердару Бердымухамедову и заверил, что приложит свой дипло-

матический опыт и знания для наращивания туркмено-эстонского взаимодействия на благо народов обеих стран.

В ходе состоявшейся беседы полпред Яап Ора был ознакомлен с приоритетами проводимой Туркменистаном внутренней и внешней политики, важнейшим вектором которой является установление широкого международного сотрудничества в интересах мира, глобальной безопасности и всеобщего благополучия.

В рамках встречи, прошедшей в деловом, конструктивном ключе, состоялся обстоятельный обмен мнениями по широкому спектру вопросов многолетнего продуктивного партнёрства, изначально выстраиваемого с позиций равноправия и взаимной выгоды.

Дипломат был также ознакомлен со структурой и законотворческой деятельностью туркменского парламента.

Отметив заинтересованность своей страны в активизации взаимодействия с независимым нейтральным Туркменистаном в политико-дипломатической, торгово-экономической, культурно-гуманитарной и других сферах, Яап Ора заверил в своей готовности содействовать всемерному углублению традиционно дружественных двусторонних отношений.



Интернет газета Международные новости



В ТУРКМЕНИСТАНЕ АККРЕДИТОВАН ЧРЕЗВЫЧАЙНЫЙ И ПОЛНОМОЧНЫЙ ПОСОЛ КОРОЛЕВСТВА ДАНИЯ



10 декабря 2024 года по поручению Президента Сердара Бердымухамедова Председатель Меджлиса Д.Гулманова приняла верительные грамоты Чрезвычайного и Полномочного Посла Королевства Дания в Туркменистане Йеспера Вара.

От имени главы государства руководитель национального Парламента поздравила Посла с назначением на высокий дипломатический пост, пожелав успехов в деле укрепления уз дружбы и сотрудничества между двумя странами.

Поблагодарив за добрые слова и гостеприимство, Посол Королевства Дания передал тёплые слова приветствия и наилучшие пожелания от руководства своей страны уважаемому Президенту Туркменистана Сердару Бердымухамедову, а также Национальному Лидеру туркменского народа, Председателю Халк Маслахаты Герою-Аркадагу и всему туркменскому народу.

В ходе встречи дипломат был ознакомлен с основными направлениями внутренней и внешней политики Туркменистана.

Посол также был проинформирован о деятельности Меджлиса нацеленной на обеспечение масштабных реформ, поступательный экономический прогресс, повышение благосостояния народа. Было отмечено, что Туркменистан уделяет первоочередное внимание развитию демократических институтов, совершенствованию национального законодательства, приведению его в соответствие с общепринятыми международными нормами.

В ходе встречи Посол Королевства Дания высоко оценил перспективы партнёрства с Туркменистаном в двустороннем и многостороннем форматах, в том числе по линии межпарламентских связей, международных организаций и в рамках диалога Туркменистана со странами Европейского Союза.

В завершение встречи Посол Йеспер Вар заверил, что приложит максимум усилий для дальнейшего укрепления дружественных отношений между Данией и Туркменистаном, отвечающих интересам обеих стран и народов.

AMBASSADOR EXTRAORDINARY AND PLENIPOTENTIARY OF THE FEDERATIVE REPUBLIC OF BRAZIL TO TURKMENISTAN ASSUMED HIS DUTIES

On December 10, 2024, in accordance with the instructions of President Serdar Berdimuhamedov, the Chairwoman of the Mejlis D.Gulmanova received credentials from the newly appointed Ambassador Extraordinary and Plenipotentiary of the Federative Republic of Brazil to Turkmenistan Marcel Fortuna Biato.

On behalf of the President of Turkmenistan, the head of the Mejlis congratulated the Ambassador on the start of his diplomatic mission in Turkmenistan, wishing him success in his noble activities aimed at expanding bilateral cooperation.

Thanking for the warm welcome, the Ambassador conveyed sincere congratulations and best wishes to President Serdar Berdimuhamedov and the Turkmen people on the occasion of the International Day of Neutrality from the President of the Federative Republic of Brazil Luiz Inácio Lula da Silva.

During the meeting, the Ambassador of Brazil was informed in detail about the grand transformations and large-scale reforms being carried out in Turkmenistan.

The Chairwoman of the Mejlis also informed the diplomat about the activities of the Parliament, which plays a key role in improving the national legislation

that serves as a basis for the progressive balanced development of Turkmenistan.

The sides highly appraised the prospects of Turkmen-Brazilian interaction in both bilateral and multilateral formats, including within the framework of international organizations and as part of dialogue between Turkmenistan and Latin American countries, expressing mutual interest in intensifying the interstate cooperation.

It was noted that business circles of Brazil show great interest in the potential opportunities for establishing mutually beneficial cooperation, for activation of which encouraging preconditions are created by



Turkmenistan's «open door» policy, including the favorable investment climate.

At the end of the meeting, Ambassador Extraordinary and Plenipotentiary of the Federative Republic of Brazil to Turkmenistan Marcel Fortuna Biato assured the Head of the National Parliament that he would make every effort to further strengthen the traditionally friendly Turkmen-Brazilian relations.

ВСТРЕЧА В МИД ТУРКМЕНИСТАНА С ГЛAVOЙ РЕГИОНАЛЬНОГО ПРЕДСТАВИТЕЛЬСТВА МККК В ЦЕНТРАЛЬНОЙ АЗИИ

13 декабря 2024 года в МИД Туркменистана состоялась встреча Министра иностранных дел Туркменистана Рашида Мередова с главой Регионального представительства Международного Комитета Красного Креста (МККК) в Центральной Азии Билянкой Милошевич, прибывшей в Ашхабад для участия в праздничных мероприятиях, приуроченных к Международному дню нейтралитета.

В ходе встречи дан краткий обзор текущей деятельности МККК в регионе, и в частности, в Туркменистане.

Обсуждались вопросы продвижения и имплементации международного гуманитарного права в наци-

ональное законодательство, а также сотрудничества с Национальным обществом Красного Полумесяца Туркменистана.

Собеседники подчеркнули важность мероприятий, направленных на укрепление и повышение потенциала национальных партнеров МККК в области международного гуманитарного права.

Кроме того, стороны рассмотрели планы сотрудничества между Правительством Туркменистана и МККК на 2025 год. В частности, обсуждены возможности проведения курсов и лекций со стороны МККК по международному гуманитарному праву в профильных вузах Туркменистана.



НОВОСТИ МИРА И РЕГИОНА

Туркменистан принял участие в подготовке и принятии Плана по гуманитарному сотрудничеству в СНГ на 2025 – 2026 годы

12 декабря в Москве состоялось заседание Совета глав правительств Содружества Независимых Государств, на котором Туркменистан представил Чрезвычайный и Полномочный Посол Туркменистана в Республике Беларусь, Постоянный полномочный представитель Туркменистана при уставных и других органах СНГ Назаргулы Шагульев.

По итогам заседания подписан ряд документов, в том числе План приоритетных мероприятий в сфере гуманитарного сотрудничества государств – участников СНГ на 2025 – 2026 годы.

По сообщению пресс-службы Исполнительного комитета СНГ, План пред-

назначен для координации и развития многостороннего взаимодействия в сферах образования, науки, культуры, информации и массовых коммуникаций, книгоиздания, книгораспространения и полиграфии, в области спорта и здорового образа жизни, туризма, работы с молодежью.

В Ашхабаде состоится Неделя дружбы детей Туркменистана и Ирана

С 16 по 18 декабря в Ашхабаде пройдет Неделя дружбы детей Туркменистана и Исламской Республики Иран. В рамках этого события для детей будут организованы различные увлекательные и познавательные мероприятия.

Официальное открытие Недели дружбы состоится 16 декабря в 16:00 в Туркменском государственном театре кукол.

В ходе него детей ждут различные интересные игры, мастер-класс по созданию кукол, рисование и многое другое. Вход на мероприятие свободный.

Организаторами мероприятия выступают Министерство культуры Туркменистана и Культурный центр ИРИ в Ашхабаде.

Представители Посольства Туркменистана в Индии провели встречи в вузах Хайдаррабада и Пуны

Представители Посольства Туркменистана в Республике Индия провели переговоры с руководителями вузов в индийских городах Хайдаррабад и Пуна, а также встретились с туркменскими студентами, обучающимися в этих городах.

В ходе встречи с руководством од-

ного из крупнейших образовательных центров Хайдаррабада - Университета Османия, а также колледжа при университете, были обсуждены вопросы сотрудничества между Туркменистаном и Индией в сфере образования. Представители Посольства проинформировали собеседников о реформах, реализуемых в системе образования Туркменистана.

Было отмечено, что в рамках двустороннего сотрудничества в Нью-Дели была проведена научно-практическая конференция, посвященная 300-летию Махтумкули Фраги. Руководство индийских вузов было также проинформировано о широком праздновании 29-й годовщины постоянного нейтралитета Туркменистана.

Материалы подготовлены на основе интернет-источников.